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La Seu de Plaça Nova, 
protagonista de la celebració patronal 2008Reconversió professional 

Nou visat d’idoneïtat-Sabadell 1a edició del Premi ACPe
Entre paret i paret, unifamiliars entre 
mitgeres d’Osona

Sabadell és el primer municipi català en el qual s’ha implantat el VisatCOACPlus, fruit 
del conveni signat el passat 28 de maig entre el COAC i l’Ajuntament de Sabadell. 
Sota el nom específic de Visat d’Idoneïtat-Sabadell, aquest nou servei voluntari 
està adreçat als arquitectes amb projectes que hagin de sotmetre’s a la concessió 
de llicència urbanística en aquest municipi. De fet, a finals de juliol es van iniciar 
els tràmits per visar a través del nou servei un primer projecte, corresponent a un 
habitatge unifamiliar.
El gran avantatge del Visat d’Idoneïtat-Sabadell és que permet escurçar 
considerablement el procés de tramitació de la llicència municipal d’edificació amb el 
consegüent estalvi de temps i costos. Així, el nou servei permet obtenir la llicència 
en un termini no superior a 55 dies hàbils des de la sol·licitud del servei al COAC, 
l’entrega documental i l’abonament corresponent d’un pagament a compte sobre el 

pressupost d’execució material.
El preu de la prestació del servei 
a Sabadell es fixa en el 0,89% del 
pressupost d’execució material, 
íntegrament a càrrec del promotor. 
L’Ajuntament de Sabadell aplica una 
bonificació en la taxa de llicència 
del 75%. L’arquitecte també té 
una bonificació del 75% dels drets 
d’intervenció del Visat per part del 
COAC.

La Fundación J. Valiente Pulido – ACPE (Acció Comunitària Protectora de 
l’Envelliment) convoca junt amb la Seu de l’Eixample la primera edició del ‘Premi 
ACPE. Una “casa” per a tota la vida’, per valorar els PFC presentats a les escoles 
d’arquitectura en el període 2006-2008.
L’objectiu d’aquesta convocatòria és sensibilitzar als arquitectes joves i a la 
societat en general sobre les característiques necessàries perquè els edificis d’ús 
residencial —hotels, residències per a gent gran, albergs, habitatges, etc.— siguin 
adequats “per a tota la vida”, fent incidència especial en l’accessibilitat i la supressió 
de barreres arquitectòniques. 
A través del premi també es vol fer difusió dels treballs dels arquitectes més joves 
recolzant, així, l’inici de l’activitat laboral. 
La inscripció i el lliurament de documentació es poden tramitar a la Seu de 

La sala d’exposicions de la Delegació es converteix, a partir del 19 de setembre, 
en un conjunt de sales d’estar que permeten observar alguns habitatges 
unifamiliars entre mitgeres construïts a Osona i la forma de vida dels seus 
ocupants. L’objectiu de la mostra és posar de manifest l’existència d’alternatives 
arquitectòniques a la tradicional casa de poble entre mitgeres.
Els projectes exposats s’expliquen des de dues òptiques: la dels seus 
arquitectes, per mitjà de documentació gràfica elaborada per ells mateixos, i la 
dels seus usuaris, a través dels seus testimonis —com han viscut el procés de 
gestació i construcció dels seus habitatges, com utilitzen els espais o com s’han 
adaptat a la nova llar— recollits en un reportatge de vídeo.

Entre paret i paret, unifamiliars entre mitgeres d’Osona: del 19 de setembre al 30 d’octubre a la 
sala d’exposicions de la Delegació 

editorial

Sota el lema El 25 de juny que-
dem a CASA, la Demarcació de 
Barcelona va organitzar la celebra-
ció patronal de 2008 convertint la 
Seu de Plaça Nova en el punt de 
trobada dels arquitectes catalans. 
Uns 700 assistents van gaudir de 
les activitats programades —com 
la projecció de pel·lícules i vàries 
exposicions— als diferents espais 
de l’edifici habilitats per l’ocasió: el 
rebedor (vestíbul i sala d’exposici-
ons), el menjador (sala Picasso), la 
sala d’estar (sala d’actes), el celler 
(espai antic bar) i a la terrassa (ter-
rassa de la 2a planta). 
Els més petits van poder fer d’ar-
quitectes realitzant construccions 
amb peces del Lego en el taller 
L’habitació de les joguines, que es 
va organitzar al vestíbul de l’edifici 
del c. Arcs. Com a espai addicional, 
la trobada es va estendre a l’Hotel 
Barcelona Catedral, a la terrassa del 
qual es va poder gaudir d’una actu-
ació de jazz.

presidència

La producció d’habitatges
cau un 71% al primer semestre del 2008

A la Demarcació de Barcelona, 
que representa un 52,8% del 
total d’habitatges projectats a 
Catalunya, els sis primers mesos 
d’enguany s’han projectat 7.572 
unitats, el que suposa un descens 
del 71% respecte del primer 
semestre de 2007. Al conjunt de 
tot Catalunya la baixada és molt 
similar, d’un 71,6%, amb 14.330 
habitatges projectats en el mateix 
període. 
L’Informe de l’Habitatge correspo-
nent al primer semestre de 2008 
constata que, tot i que la reforma 
ha descendit un 54,3%, aquesta 
baixada és menys pronunciada 
que la de l’obra nova (-72,4%) i, 
per tant, ha guanyat participació en 
la quota de producció d’habitatge 
(12,2% enfront del 7,72% del pri-
mer semestre de 2007).
Per comarques, Barcelonès i Vallès 
Occidental són les que han experi-
mentat una major producció d’ha-
bitatge. Les comarques que baixen 

No ens enganyem, la situació que estem travessant la majoria dels arquitectes 
és molt complicada i segurament ho serà durant força temps.
Des de fa un any estem patint una disminució molt important de la nostra base 
principal de treball —el visat d’habitatge s’ha reduït un 75% si comparem el 
primer semestre de 2008 amb el mateix període de 2006—. Alhora, encara 
estem acabant de digerir i adaptar-nos a tot el canvi normatiu que s’ha produït 
(CTE, ecoeficiència, Llei de societats professionals, Llei de contractes de l’Estat, 
etc.) i s’està produint (nova Instrucció del formigó estructural, nou Decret d’habi-
tabilitat...).
Tots aquests factors, sumats, fan que difícilment puguem abordar la situació des 
d’una posició de resistència. Segurament, no es tracta d’una crisi com algunes 
de les que ja hem viscut, sinó d’una reconversió forçada de la professió que ens 
ha de portar a adaptar-nos decididament al context econòmic i social del segle 
XXI. Cal que trobem formes d’exercici adaptades empresarialment, preservant 
els valors arquitectònics i professionals que caracteritzen l’arquitectura catalana.
La intensitat que ha adquirit aquesta reconversió professional —que sabíem in-
evitable— ens fa molt difícil el dia a dia. El Col·legi ha de ser un bon instrument 
per afrontar les dificultats de forma col·lectiva. Per això, des de la Demarcació 
de Barcelona i el COAC en el seu conjunt estem intentant acompanyar-vos en 
aquesta transformació professional sense precedents en tot allò que ens és 
possible:
— Completant el conjunt d’ajuts a la redacció de projectes (Memòries de base 

per al projecte bàsic i l’executiu, checklists pels plànols, plec de condicions, 
acord amb l’ITEC per oferir el programa TCQ Exprés,...)

— Redefinint i adaptant el programa acadèmic de l’Escola Sert a la nova rea-
litat, potenciant tant els cursos que milloren la capacitat de gestió enfront 
la crisi com, sobretot, les accions formatives orientades a la diversificació i 
inserció en nous àmbits de treball.

— Adaptant els barems orientatius i mòduls a la realitat (augmentant-los un 
35,6% en total en els darrers dos anys) per millorar la capacitat de negocia-
ció sobre la facturació.

— I intentant informar adequadament sobre la situació i els instruments i re-
cursos per superar-la, a través dels canals de comunicació habituals i amb 
jornades especials, com la propera sobre rehabilitació que tindrà lloc el 7 
d’octubre.

La Demarcació de Barcelona intenta donar un bon servei en tot allò que sigui 
possible en aquesta situació excepcional, revisant les prioritats i noves neces-
sitats. Per fer-ho, estem totalment oberts als vostres suggeriments per tal de 
poder dedicar els nostres recursos i esforç allà on siguin més útils.

Lluís Comerón
President de la Demarcació de Barcelona

També va tenir lloc l’acte solemne de 
distinció dels arquitectes que el 2008 
han sumat cinquanta anys de col-
legiació i es va agrair als que han fet 
alguna donació a l’Arxiu Històric en el 
darrer any. Alhora s’hi va formalitzar la 
benvinguda als arquitectes que s’han 
incorporat més recentment al Col·legi, 
amb adscripció a la Demarcació de 
Barcelona. 
La trobada va estar totalment patrocina-
da per Simon, YTONG, RZB Leuchten, 
Aula Temática, Asociación Nacional de 
Fabricantes de Morteros Industriales, i 
hi van col·laborar Oriol Balaguer, Cava 
Llopart, iGuzzini,  Munditubo, Vilars 
Rurals, EPSON, Caixa d’Arquitectes i 
l’Hotel Barcelona Catedral.

El proper 20 de novembre se 
celebrarà la Junta General de 
la Demarcació de Barcelona, 
la cinquena de la legislatura. 
Està previst començar amb 
l’aprovació de les actes de 
la Junta General Ordinària i 
Extraordinària, celebrades el 
passat 17 d’abril, seguir amb 
el nomenament del Síndic del 
Col·legiat de la Demarcació de 
Barcelona per a l’exercici 2009 
per passar després a l’Informe de 
Gestió de la Junta Directiva i a la 
presentació, lectura i aprovació 
-si s’escau- del Pressupost de 
la Demarcació per a l’any 2009. 
Així mateix, es comptarà amb un 
espai per fer propostes en relació 
a la professió i amb la participació 
dels portaveus dels grups de 
representants. 

La Junta General se celebrarà a la sala 
d’actes de la Seu de Plaça Nova, a les 15.30 
h en primera convocatòria, i a les 16 h en 
segona.

20 de novembre,
Junta General

Des del juny, els arquitectes que no es-
tiguin col·legiats tenen la possibilitat de 
gestionar aquest tràmit a través de l’Ofi-
cina Jove. Aquesta primera col·legiació 
és un servei de proximitat —en marxa 
també a les 3 delegacions de la Demar-
cació des d’abans de l’estiu— perquè 
els nous arquitectes puguin tramitar 
el seu ingrés al COAC, sense haver de 
desplaçar-se fins a la Seu de Plaça Nova. 
Per realitzar-la des de l’Oficina Jove, 
només cal demanar cita al telèfon 93 
306 78 60 o per e-mail a oficinajove@
coac.cat. En el moment de fer els trà-
mits, també s’informa i s’assessora 
al nou col·legiat sobre temes relatius 
a l’exercici professional. Com a com-
plement a aquest servei d’atenció 
personalitzada, des de l’Oficina Jove es 
comunicarà posteriorment el número de 
col·legiat.
La col·legiació és un tràmit indispensa-
ble per a l’exercici de la professió d’ar-
quitecte, ja que permet visar els projec-
tes i fer ús de tots els serveis col·legials.

Descarregueu-vos els impressos necessaris per 
col·legiar-vos a http://www.coac.net/Barcelona/
oficinajove/novetats.htm

Nou servei de 
col·legiació

El Govern d’Espanya ha aprovat 
—mitjançant Reial Decret 1247/2008, 
de 18 de juliol— la nova Instrucció 
de formigó estructural (EHE–08), que 
entrarà en vigor l’1 de desembre 
derogant l’actual EHE i també l’EFHE, 
Instrucció pel projecte i l’execució 
de forjats unidireccionals de formigó 
estructural realitzats amb elements 
prefabricats.  
La nova EHE–08 serà d’aplicació a 
tots els projectes encarregats —o 
amb ordre de redacció o estudi, en 
el cas de les Administracions Públi-
ques— a partir de l’1 de desembre 
de 2008. En el cas de projectes d’edi-
ficació encarregats abans de l’1 de 
desembre de 2008, es podrà aplicar 
l’EHE anterior (RD 2661/1998) sem-
pre que s’iniciïn les obres abans de 
l’1 de desembre de 2009.

Nova instrucció
del formigó 
estructural eHe-08

l’Eixample fins al 31 d’octubre de 2008. 
El veredicte es farà públic abans 
d’acabar l’any 2008 en un acte de 
lliurament de premis. Els treballs 
premiats seran objecte d’una publicació 
i una exposició a la Seu de l’Eixample.

Per a més informació podeu adreçar-vos a 
seueixample@coac.cat i al telèfon 935520220

A partir de setembre, l’Escola Sert 
renova la seva programació amb una 
oferta elaborada a partir de l’obser-
vació i anàlisi de les tendències del 
mercat laboral, adaptada a les noves 
necessitats professionals i nínxols 
de mercat i que posa l’accent en 
àmbits professionals perifèrics, per 
tal d’acompanyar l’arquitecte en la 
diversificació i ampliació dels encàr-
recs professionals.
La nova estructura formativa passa 
per tres eixos: el Pla d’Estudis, el 
Pla de Serveis i els Plans de Forma-
ció a mida (per l’administració públi-
ca i empreses del sector).

Programes de continuïtat i d’in-
tensificació
Dins el Pla d’Estudis, s’ofereixen els 
programes de continuïtat, cursos de 
formació contínua de durada mitjana 
agrupats en 5 àrees de coneixe-
ment: Edificació, Territori, Sostenibili-
tat, Gestió i Eines.
Ara, a més, s’hi incorporen els pro-

grames d’intensificació, que aporten un 
valor afegit al desenvolupament profes-
sional de l’arquitecte i un reconeixement 
en el mercat laboral a través de la intro-
ducció de l’avaluació final com a requisit 
per obtenir el certificat COAC acreditatiu 
d’aprofitament. Es tracta de cursos de 
llarga durada (al voltant de les 120 hores 
lectives), amb l’opció de cursar només 
els mòduls que interessin, que possibili-
ten l’especialització en una de les disci-
plines següents: Rehabilitació, Pràctica 
del planejament urbanístic, Direcció i 
coordinació d’empreses, Project mana-
gement.
La programació es pot consultar a la 
nova pàgina web, amb continguts més 
clars, i al nou catàleg de formació en 
paper, ara més lleuger i de producció 
més econòmica. 

Campus Professional
Una altra novetat és l’agrupació de les 
formacions de petit format, comple-
mentàries a la formació contínua, dins 
l’anomenat Pla de Serveis. També en 

activitats culturals

El 25 de setembre s’inaugura la 
mostra Phoenix. Arquitectura al 
Desert de Sonora. El desert com a 
client, comissariada per Eva Prats, 
Ricardo Flores i José Bernardi. 
Es tracta d’un recull fotogràfic de 
treballs realitzats per 13 despatxos 
d’arquitectura amb seu a la ciutat 
nord-americana de Phoenix. 
Aquesta és la primera mostra d’un 
nou format d’exposicions que, un 
cop l’any, té com a objectiu pre-
sentar la relació i l’intercanvi en 
l’àmbit arquitectònic entre la ciutat 
de Barcelona i altres ciutats del 
món, com és el cas de Phoenix. 
Es complementa amb un simposi, 
el 10 d’octubre, que servirà per 
establir un diàleg entre arquitectes 
d’ambdues ciutats a partir de 5 
qüestions que planteja la pràctica 
professional. 
Phoenix. Arquitectura al desert 
de Sonora es pot visitar fins l’11 
d’octubre a l’espai Picasso en el 
marc de la 5a Biennal Europea del 
Paisatge, certamen que enguany 
té als Estats Units com a país con-
vidat.
A continuació, el 16 d’octubre 
arriba l’exposició Club Med. Cap 
de Creus. Una intervenció en el 
paisatge dels anys seixanta, comis-
sariada per Silvia Musquera. Dins 
uns petits sacs de runa, la mostra 
ofereix una última mirada a la ciu-
tat de vacances que es va projectar 

a la dècada dels seixanta i que ja 
s’ha començat a enderrocar. 
Plànols de l’avantprojecte i fotogra-
fies de l’època i actuals, junt amb 
textos de Josep Pla i Salvador Dalí 
i dels arquitectes Pelai Martínez 
i Jean Weyler, mostren el procés 
de concepció del complex des del 
respecte al paisatge, el veritable 
protagonista del projecte.

Phoenix. Arquitectura al desert de Sonora.
El desert com a client: del 25 de setembre 
a l’11 d’octubre a l’eP.

Club Med. Cap de Creus. Una intervenció 
en el paisatge dels anys seixanta: del 16 
d’octubre a l’1 de novembre a l’eP.

Les exposicions Phoenix. 
Arquitectura al Desert de Sonora
i Club Med omplen l’eP

més són l’Anoia (-87%), el Bages 
(-84%), Garraf (-83%) i Maresme 
(-75%). A la ciutat de Barcelona, 
el descens és d’un 44,1%, amb 
1.675 habitatges projectats. En els 
mesos de juliol i agost, la caiguda 
en el nombre d’habitatges projec-
tats ha estat del 61% respecte el 
mateix període del 2007.

Mesures enfront la davallada
Lluís Comerón, president de la De-
marcació de Barcelona del COAC, 
va presentar aquestes dades el 2 
de juliol en roda de premsa, en el 
decurs de la qual va explicar que 
la caiguda, homogènia a totes les 
demarcacions catalanes, condueix 
a una situació de producció sem-
blant a la de principis dels anys 90, 
tenint en compte l’actual retrocés 
econòmic i l’assentament del sec-
tor (després de l’entrada en vigor 
del CTE).
En aquest sentit, les mesures 
adoptades per la Demarcació pas-

sen per acompanyar l’arquitecte 
en la millora de l’eficiència en la 
gestió diària del seu despatx pro-
fessional (amb noves eines com el 
TCQ Express) i potenciar la infor-
mació i formació professional, amb 
una Escola Sert que ha renovat el 
seu pla d’estudis i ampliat els seus 
serveis. És en aquest context que 
el proper 7 d’octubre s’ha orga-
nitzat a la seu de Plaça Nova una 
jornada dedicada a la rehabilitació, 
amb l’objectiu de donar a conèixer 
als col·legiats les oportunitats pro-
fessionals en aquest subsector. 

L’escola Sert reorganitza el seu pla 
d’estudis i amplia els serveis formatius

exercici professional

Des del juliol, l’Oficina 
Consultora Tècnica (OCT) 
inclou entre les seves tasques 
de recepció i atenció de les 
consultes professionals i 
sobre qüestions normatives, 
les referents al Codi Tècnic de 
l’Edificació (CTE) que fins a la 
data prestava l’Oficina del Codi 
Tècnic. 
L’Oficina del CTE es va crear 
el juliol del 2006 amb caràcter 
temporal per assessorar 
als col·legiats i resoldre les 
consultes tècniques sobre la 
nova reglamentació. Ara que 
el CTE ja ha esdevingut la 
referència normativa habitual, 
les consultes que genera 
tornen a l’OCT. Així mateix, 
es dóna per conclosa la sèrie 
de fitxes sobre el CTE que es 
venia publicant a l’AB des del 
novembre de 2006.

L’OCT assumeix
les consultes 
referents al CTe

forma part el Campus Professional, 
un nou servei concebut com a espai 
de relació entre empreses i entitats 
del sector i arquitectes amb l’objectiu 
d’impulsar la competitivitat, la pro-
ducció, l’eficiència i la innovació en 
diferents aspectes de la professió.
En el marc del Campus Professional, 
a l’octubre s’han iniciat les jornades 
tècniques gratuïtes per als arqui-
tectes i impartides per diferents 
empreses del sector. Així mateix, 
estan previstes altres activitats com 
projectes d’investigació i desenvo-
lupament quant a la innovació de 
processos i productes, accions de 
networking, exposicions, concursos, 
premis i beques. Tot plegat per tal 
que l’Escola Sert sigui, a través del 
Campus Professional, el punt de 
trobada entre els diferents agents del 
sector i esdevingui un pont entre el 
món professional i la indústria.

Podeu consultar l’oferta formativa de l’Escola 
Sert a la nova pàgina web www.coac.net/es-
colasert

 El 24 d’octubre se celebra el lliurament de guardons de la cinquena edició de 
la Biennal d’Arquitectura de les Comarques de l’Anoia, Bages, Berguedà i Osona 
(BACC), organitzada per les delegacions d’Osona i del Bages-Berguedà de la 
Demarcació de Barcelona del COAC.
Durant el sopar que tindrà lloc al complex cultural Món Sant Benet, es donaran 
a conèixer els guanyadors de la present edició, escollits entre les 33 obres 
seleccionades d’un total de 103 propostes presentades al certamen, que formaran 
part d’una publicació que es lliurarà als assistents. A més, es podrà visitar l’exposició 
de la 5a BACC, que el 3 de novembre iniciarà el seu recorregut itinerant a la sala 
d’exposicions de la Delegació del Bages-Berguedà per passar després a la Delegació 
d’Osona.

Lliurament de premis
de la 5a BACC
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Jordi Ludevid, degà del COAC, i Manuel 
Bustos, alcalde de Sabadell, en el moment 

de la signatura del conveni, acompanyats 
per Francesc Baltasar, Conseller de Medi 

Ambient i Habitatge de la Generalitat
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“Azulejos Vaticano”,
de l’arquitecte Joaquin 

Valiente Pulido
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La Seu de Plaça Nova, 
protagonista de la celebració patronal 2008Reconversió professional 

Nou visat d’idoneïtat-Sabadell 1a edició del Premi ACPe
Entre paret i paret, unifamiliars entre 
mitgeres d’Osona

Sabadell és el primer municipi català en el qual s’ha implantat el VisatCOACPlus, fruit 
del conveni signat el passat 28 de maig entre el COAC i l’Ajuntament de Sabadell. 
Sota el nom específic de Visat d’Idoneïtat-Sabadell, aquest nou servei voluntari 
està adreçat als arquitectes amb projectes que hagin de sotmetre’s a la concessió 
de llicència urbanística en aquest municipi. De fet, a finals de juliol es van iniciar 
els tràmits per visar a través del nou servei un primer projecte, corresponent a un 
habitatge unifamiliar.
El gran avantatge del Visat d’Idoneïtat-Sabadell és que permet escurçar 
considerablement el procés de tramitació de la llicència municipal d’edificació amb el 
consegüent estalvi de temps i costos. Així, el nou servei permet obtenir la llicència 
en un termini no superior a 55 dies hàbils des de la sol·licitud del servei al COAC, 
l’entrega documental i l’abonament corresponent d’un pagament a compte sobre el 

pressupost d’execució material.
El preu de la prestació del servei 
a Sabadell es fixa en el 0,89% del 
pressupost d’execució material, 
íntegrament a càrrec del promotor. 
L’Ajuntament de Sabadell aplica una 
bonificació en la taxa de llicència 
del 75%. L’arquitecte també té 
una bonificació del 75% dels drets 
d’intervenció del Visat per part del 
COAC.

La Fundación J. Valiente Pulido – ACPE (Acció Comunitària Protectora de 
l’Envelliment) convoca junt amb la Seu de l’Eixample la primera edició del ‘Premi 
ACPE. Una “casa” per a tota la vida’, per valorar els PFC presentats a les escoles 
d’arquitectura en el període 2006-2008.
L’objectiu d’aquesta convocatòria és sensibilitzar als arquitectes joves i a la 
societat en general sobre les característiques necessàries perquè els edificis d’ús 
residencial —hotels, residències per a gent gran, albergs, habitatges, etc.— siguin 
adequats “per a tota la vida”, fent incidència especial en l’accessibilitat i la supressió 
de barreres arquitectòniques. 
A través del premi també es vol fer difusió dels treballs dels arquitectes més joves 
recolzant, així, l’inici de l’activitat laboral. 
La inscripció i el lliurament de documentació es poden tramitar a la Seu de 

La sala d’exposicions de la Delegació es converteix, a partir del 19 de setembre, 
en un conjunt de sales d’estar que permeten observar alguns habitatges 
unifamiliars entre mitgeres construïts a Osona i la forma de vida dels seus 
ocupants. L’objectiu de la mostra és posar de manifest l’existència d’alternatives 
arquitectòniques a la tradicional casa de poble entre mitgeres.
Els projectes exposats s’expliquen des de dues òptiques: la dels seus 
arquitectes, per mitjà de documentació gràfica elaborada per ells mateixos, i la 
dels seus usuaris, a través dels seus testimonis —com han viscut el procés de 
gestació i construcció dels seus habitatges, com utilitzen els espais o com s’han 
adaptat a la nova llar— recollits en un reportatge de vídeo.

Entre paret i paret, unifamiliars entre mitgeres d’Osona: del 19 de setembre al 30 d’octubre a la 
sala d’exposicions de la Delegació 

editorial

Sota el lema El 25 de juny que-
dem a CASA, la Demarcació de 
Barcelona va organitzar la celebra-
ció patronal de 2008 convertint la 
Seu de Plaça Nova en el punt de 
trobada dels arquitectes catalans. 
Uns 700 assistents van gaudir de 
les activitats programades —com 
la projecció de pel·lícules i vàries 
exposicions— als diferents espais 
de l’edifici habilitats per l’ocasió: el 
rebedor (vestíbul i sala d’exposici-
ons), el menjador (sala Picasso), la 
sala d’estar (sala d’actes), el celler 
(espai antic bar) i a la terrassa (ter-
rassa de la 2a planta). 
Els més petits van poder fer d’ar-
quitectes realitzant construccions 
amb peces del Lego en el taller 
L’habitació de les joguines, que es 
va organitzar al vestíbul de l’edifici 
del c. Arcs. Com a espai addicional, 
la trobada es va estendre a l’Hotel 
Barcelona Catedral, a la terrassa del 
qual es va poder gaudir d’una actu-
ació de jazz.

presidència

La producció d’habitatges
cau un 71% al primer semestre del 2008

A la Demarcació de Barcelona, 
que representa un 52,8% del 
total d’habitatges projectats a 
Catalunya, els sis primers mesos 
d’enguany s’han projectat 7.572 
unitats, el que suposa un descens 
del 71% respecte del primer 
semestre de 2007. Al conjunt de 
tot Catalunya la baixada és molt 
similar, d’un 71,6%, amb 14.330 
habitatges projectats en el mateix 
període. 
L’Informe de l’Habitatge correspo-
nent al primer semestre de 2008 
constata que, tot i que la reforma 
ha descendit un 54,3%, aquesta 
baixada és menys pronunciada 
que la de l’obra nova (-72,4%) i, 
per tant, ha guanyat participació en 
la quota de producció d’habitatge 
(12,2% enfront del 7,72% del pri-
mer semestre de 2007).
Per comarques, Barcelonès i Vallès 
Occidental són les que han experi-
mentat una major producció d’ha-
bitatge. Les comarques que baixen 

No ens enganyem, la situació que estem travessant la majoria dels arquitectes 
és molt complicada i segurament ho serà durant força temps.
Des de fa un any estem patint una disminució molt important de la nostra base 
principal de treball —el visat d’habitatge s’ha reduït un 75% si comparem el 
primer semestre de 2008 amb el mateix període de 2006—. Alhora, encara 
estem acabant de digerir i adaptar-nos a tot el canvi normatiu que s’ha produït 
(CTE, ecoeficiència, Llei de societats professionals, Llei de contractes de l’Estat, 
etc.) i s’està produint (nova Instrucció del formigó estructural, nou Decret d’habi-
tabilitat...).
Tots aquests factors, sumats, fan que difícilment puguem abordar la situació des 
d’una posició de resistència. Segurament, no es tracta d’una crisi com algunes 
de les que ja hem viscut, sinó d’una reconversió forçada de la professió que ens 
ha de portar a adaptar-nos decididament al context econòmic i social del segle 
XXI. Cal que trobem formes d’exercici adaptades empresarialment, preservant 
els valors arquitectònics i professionals que caracteritzen l’arquitectura catalana.
La intensitat que ha adquirit aquesta reconversió professional —que sabíem in-
evitable— ens fa molt difícil el dia a dia. El Col·legi ha de ser un bon instrument 
per afrontar les dificultats de forma col·lectiva. Per això, des de la Demarcació 
de Barcelona i el COAC en el seu conjunt estem intentant acompanyar-vos en 
aquesta transformació professional sense precedents en tot allò que ens és 
possible:
— Completant el conjunt d’ajuts a la redacció de projectes (Memòries de base 

per al projecte bàsic i l’executiu, checklists pels plànols, plec de condicions, 
acord amb l’ITEC per oferir el programa TCQ Exprés,...)

— Redefinint i adaptant el programa acadèmic de l’Escola Sert a la nova rea-
litat, potenciant tant els cursos que milloren la capacitat de gestió enfront 
la crisi com, sobretot, les accions formatives orientades a la diversificació i 
inserció en nous àmbits de treball.

— Adaptant els barems orientatius i mòduls a la realitat (augmentant-los un 
35,6% en total en els darrers dos anys) per millorar la capacitat de negocia-
ció sobre la facturació.

— I intentant informar adequadament sobre la situació i els instruments i re-
cursos per superar-la, a través dels canals de comunicació habituals i amb 
jornades especials, com la propera sobre rehabilitació que tindrà lloc el 7 
d’octubre.

La Demarcació de Barcelona intenta donar un bon servei en tot allò que sigui 
possible en aquesta situació excepcional, revisant les prioritats i noves neces-
sitats. Per fer-ho, estem totalment oberts als vostres suggeriments per tal de 
poder dedicar els nostres recursos i esforç allà on siguin més útils.

Lluís Comerón
President de la Demarcació de Barcelona

També va tenir lloc l’acte solemne de 
distinció dels arquitectes que el 2008 
han sumat cinquanta anys de col-
legiació i es va agrair als que han fet 
alguna donació a l’Arxiu Històric en el 
darrer any. Alhora s’hi va formalitzar la 
benvinguda als arquitectes que s’han 
incorporat més recentment al Col·legi, 
amb adscripció a la Demarcació de 
Barcelona. 
La trobada va estar totalment patrocina-
da per Simon, YTONG, RZB Leuchten, 
Aula Temática, Asociación Nacional de 
Fabricantes de Morteros Industriales, i 
hi van col·laborar Oriol Balaguer, Cava 
Llopart, iGuzzini,  Munditubo, Vilars 
Rurals, EPSON, Caixa d’Arquitectes i 
l’Hotel Barcelona Catedral.

El proper 20 de novembre se 
celebrarà la Junta General de 
la Demarcació de Barcelona, 
la cinquena de la legislatura. 
Està previst començar amb 
l’aprovació de les actes de 
la Junta General Ordinària i 
Extraordinària, celebrades el 
passat 17 d’abril, seguir amb 
el nomenament del Síndic del 
Col·legiat de la Demarcació de 
Barcelona per a l’exercici 2009 
per passar després a l’Informe de 
Gestió de la Junta Directiva i a la 
presentació, lectura i aprovació 
-si s’escau- del Pressupost de 
la Demarcació per a l’any 2009. 
Així mateix, es comptarà amb un 
espai per fer propostes en relació 
a la professió i amb la participació 
dels portaveus dels grups de 
representants. 

La Junta General se celebrarà a la sala 
d’actes de la Seu de Plaça Nova, a les 15.30 
h en primera convocatòria, i a les 16 h en 
segona.

20 de novembre,
Junta General

Des del juny, els arquitectes que no es-
tiguin col·legiats tenen la possibilitat de 
gestionar aquest tràmit a través de l’Ofi-
cina Jove. Aquesta primera col·legiació 
és un servei de proximitat —en marxa 
també a les 3 delegacions de la Demar-
cació des d’abans de l’estiu— perquè 
els nous arquitectes puguin tramitar 
el seu ingrés al COAC, sense haver de 
desplaçar-se fins a la Seu de Plaça Nova. 
Per realitzar-la des de l’Oficina Jove, 
només cal demanar cita al telèfon 93 
306 78 60 o per e-mail a oficinajove@
coac.cat. En el moment de fer els trà-
mits, també s’informa i s’assessora 
al nou col·legiat sobre temes relatius 
a l’exercici professional. Com a com-
plement a aquest servei d’atenció 
personalitzada, des de l’Oficina Jove es 
comunicarà posteriorment el número de 
col·legiat.
La col·legiació és un tràmit indispensa-
ble per a l’exercici de la professió d’ar-
quitecte, ja que permet visar els projec-
tes i fer ús de tots els serveis col·legials.

Descarregueu-vos els impressos necessaris per 
col·legiar-vos a http://www.coac.net/Barcelona/
oficinajove/novetats.htm

Nou servei de 
col·legiació

El Govern d’Espanya ha aprovat 
—mitjançant Reial Decret 1247/2008, 
de 18 de juliol— la nova Instrucció 
de formigó estructural (EHE–08), que 
entrarà en vigor l’1 de desembre 
derogant l’actual EHE i també l’EFHE, 
Instrucció pel projecte i l’execució 
de forjats unidireccionals de formigó 
estructural realitzats amb elements 
prefabricats.  
La nova EHE–08 serà d’aplicació a 
tots els projectes encarregats —o 
amb ordre de redacció o estudi, en 
el cas de les Administracions Públi-
ques— a partir de l’1 de desembre 
de 2008. En el cas de projectes d’edi-
ficació encarregats abans de l’1 de 
desembre de 2008, es podrà aplicar 
l’EHE anterior (RD 2661/1998) sem-
pre que s’iniciïn les obres abans de 
l’1 de desembre de 2009.

Nova instrucció
del formigó 
estructural eHe-08

l’Eixample fins al 31 d’octubre de 2008. 
El veredicte es farà públic abans 
d’acabar l’any 2008 en un acte de 
lliurament de premis. Els treballs 
premiats seran objecte d’una publicació 
i una exposició a la Seu de l’Eixample.

Per a més informació podeu adreçar-vos a 
seueixample@coac.cat i al telèfon 935520220

A partir de setembre, l’Escola Sert 
renova la seva programació amb una 
oferta elaborada a partir de l’obser-
vació i anàlisi de les tendències del 
mercat laboral, adaptada a les noves 
necessitats professionals i nínxols 
de mercat i que posa l’accent en 
àmbits professionals perifèrics, per 
tal d’acompanyar l’arquitecte en la 
diversificació i ampliació dels encàr-
recs professionals.
La nova estructura formativa passa 
per tres eixos: el Pla d’Estudis, el 
Pla de Serveis i els Plans de Forma-
ció a mida (per l’administració públi-
ca i empreses del sector).

Programes de continuïtat i d’in-
tensificació
Dins el Pla d’Estudis, s’ofereixen els 
programes de continuïtat, cursos de 
formació contínua de durada mitjana 
agrupats en 5 àrees de coneixe-
ment: Edificació, Territori, Sostenibili-
tat, Gestió i Eines.
Ara, a més, s’hi incorporen els pro-

grames d’intensificació, que aporten un 
valor afegit al desenvolupament profes-
sional de l’arquitecte i un reconeixement 
en el mercat laboral a través de la intro-
ducció de l’avaluació final com a requisit 
per obtenir el certificat COAC acreditatiu 
d’aprofitament. Es tracta de cursos de 
llarga durada (al voltant de les 120 hores 
lectives), amb l’opció de cursar només 
els mòduls que interessin, que possibili-
ten l’especialització en una de les disci-
plines següents: Rehabilitació, Pràctica 
del planejament urbanístic, Direcció i 
coordinació d’empreses, Project mana-
gement.
La programació es pot consultar a la 
nova pàgina web, amb continguts més 
clars, i al nou catàleg de formació en 
paper, ara més lleuger i de producció 
més econòmica. 

Campus Professional
Una altra novetat és l’agrupació de les 
formacions de petit format, comple-
mentàries a la formació contínua, dins 
l’anomenat Pla de Serveis. També en 

activitats culturals

El 25 de setembre s’inaugura la 
mostra Phoenix. Arquitectura al 
Desert de Sonora. El desert com a 
client, comissariada per Eva Prats, 
Ricardo Flores i José Bernardi. 
Es tracta d’un recull fotogràfic de 
treballs realitzats per 13 despatxos 
d’arquitectura amb seu a la ciutat 
nord-americana de Phoenix. 
Aquesta és la primera mostra d’un 
nou format d’exposicions que, un 
cop l’any, té com a objectiu pre-
sentar la relació i l’intercanvi en 
l’àmbit arquitectònic entre la ciutat 
de Barcelona i altres ciutats del 
món, com és el cas de Phoenix. 
Es complementa amb un simposi, 
el 10 d’octubre, que servirà per 
establir un diàleg entre arquitectes 
d’ambdues ciutats a partir de 5 
qüestions que planteja la pràctica 
professional. 
Phoenix. Arquitectura al desert 
de Sonora es pot visitar fins l’11 
d’octubre a l’espai Picasso en el 
marc de la 5a Biennal Europea del 
Paisatge, certamen que enguany 
té als Estats Units com a país con-
vidat.
A continuació, el 16 d’octubre 
arriba l’exposició Club Med. Cap 
de Creus. Una intervenció en el 
paisatge dels anys seixanta, comis-
sariada per Silvia Musquera. Dins 
uns petits sacs de runa, la mostra 
ofereix una última mirada a la ciu-
tat de vacances que es va projectar 

a la dècada dels seixanta i que ja 
s’ha començat a enderrocar. 
Plànols de l’avantprojecte i fotogra-
fies de l’època i actuals, junt amb 
textos de Josep Pla i Salvador Dalí 
i dels arquitectes Pelai Martínez 
i Jean Weyler, mostren el procés 
de concepció del complex des del 
respecte al paisatge, el veritable 
protagonista del projecte.

Phoenix. Arquitectura al desert de Sonora.
El desert com a client: del 25 de setembre 
a l’11 d’octubre a l’eP.

Club Med. Cap de Creus. Una intervenció 
en el paisatge dels anys seixanta: del 16 
d’octubre a l’1 de novembre a l’eP.

Les exposicions Phoenix. 
Arquitectura al Desert de Sonora
i Club Med omplen l’eP

més són l’Anoia (-87%), el Bages 
(-84%), Garraf (-83%) i Maresme 
(-75%). A la ciutat de Barcelona, 
el descens és d’un 44,1%, amb 
1.675 habitatges projectats. En els 
mesos de juliol i agost, la caiguda 
en el nombre d’habitatges projec-
tats ha estat del 61% respecte el 
mateix període del 2007.

Mesures enfront la davallada
Lluís Comerón, president de la De-
marcació de Barcelona del COAC, 
va presentar aquestes dades el 2 
de juliol en roda de premsa, en el 
decurs de la qual va explicar que 
la caiguda, homogènia a totes les 
demarcacions catalanes, condueix 
a una situació de producció sem-
blant a la de principis dels anys 90, 
tenint en compte l’actual retrocés 
econòmic i l’assentament del sec-
tor (després de l’entrada en vigor 
del CTE).
En aquest sentit, les mesures 
adoptades per la Demarcació pas-

sen per acompanyar l’arquitecte 
en la millora de l’eficiència en la 
gestió diària del seu despatx pro-
fessional (amb noves eines com el 
TCQ Express) i potenciar la infor-
mació i formació professional, amb 
una Escola Sert que ha renovat el 
seu pla d’estudis i ampliat els seus 
serveis. És en aquest context que 
el proper 7 d’octubre s’ha orga-
nitzat a la seu de Plaça Nova una 
jornada dedicada a la rehabilitació, 
amb l’objectiu de donar a conèixer 
als col·legiats les oportunitats pro-
fessionals en aquest subsector. 

L’escola Sert reorganitza el seu pla 
d’estudis i amplia els serveis formatius

exercici professional

Des del juliol, l’Oficina 
Consultora Tècnica (OCT) 
inclou entre les seves tasques 
de recepció i atenció de les 
consultes professionals i 
sobre qüestions normatives, 
les referents al Codi Tècnic de 
l’Edificació (CTE) que fins a la 
data prestava l’Oficina del Codi 
Tècnic. 
L’Oficina del CTE es va crear 
el juliol del 2006 amb caràcter 
temporal per assessorar 
als col·legiats i resoldre les 
consultes tècniques sobre la 
nova reglamentació. Ara que 
el CTE ja ha esdevingut la 
referència normativa habitual, 
les consultes que genera 
tornen a l’OCT. Així mateix, 
es dóna per conclosa la sèrie 
de fitxes sobre el CTE que es 
venia publicant a l’AB des del 
novembre de 2006.

L’OCT assumeix
les consultes 
referents al CTe

forma part el Campus Professional, 
un nou servei concebut com a espai 
de relació entre empreses i entitats 
del sector i arquitectes amb l’objectiu 
d’impulsar la competitivitat, la pro-
ducció, l’eficiència i la innovació en 
diferents aspectes de la professió.
En el marc del Campus Professional, 
a l’octubre s’han iniciat les jornades 
tècniques gratuïtes per als arqui-
tectes i impartides per diferents 
empreses del sector. Així mateix, 
estan previstes altres activitats com 
projectes d’investigació i desenvo-
lupament quant a la innovació de 
processos i productes, accions de 
networking, exposicions, concursos, 
premis i beques. Tot plegat per tal 
que l’Escola Sert sigui, a través del 
Campus Professional, el punt de 
trobada entre els diferents agents del 
sector i esdevingui un pont entre el 
món professional i la indústria.

Podeu consultar l’oferta formativa de l’Escola 
Sert a la nova pàgina web www.coac.net/es-
colasert

 El 24 d’octubre se celebra el lliurament de guardons de la cinquena edició de 
la Biennal d’Arquitectura de les Comarques de l’Anoia, Bages, Berguedà i Osona 
(BACC), organitzada per les delegacions d’Osona i del Bages-Berguedà de la 
Demarcació de Barcelona del COAC.
Durant el sopar que tindrà lloc al complex cultural Món Sant Benet, es donaran 
a conèixer els guanyadors de la present edició, escollits entre les 33 obres 
seleccionades d’un total de 103 propostes presentades al certamen, que formaran 
part d’una publicació que es lliurarà als assistents. A més, es podrà visitar l’exposició 
de la 5a BACC, que el 3 de novembre iniciarà el seu recorregut itinerant a la sala 
d’exposicions de la Delegació del Bages-Berguedà per passar després a la Delegació 
d’Osona.

Lliurament de premis
de la 5a BACC
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Jordi Ludevid, degà del COAC, i Manuel 
Bustos, alcalde de Sabadell, en el moment 

de la signatura del conveni, acompanyats 
per Francesc Baltasar, Conseller de Medi 

Ambient i Habitatge de la Generalitat
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“Azulejos Vaticano”,
de l’arquitecte Joaquin 

Valiente Pulido
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La Seu de Plaça Nova, 
protagonista de la celebració patronal 2008Reconversió professional 

Nou visat d’idoneïtat-Sabadell 1a edició del Premi ACPe
Entre paret i paret, unifamiliars entre 
mitgeres d’Osona

Sabadell és el primer municipi català en el qual s’ha implantat el VisatCOACPlus, fruit 
del conveni signat el passat 28 de maig entre el COAC i l’Ajuntament de Sabadell. 
Sota el nom específic de Visat d’Idoneïtat-Sabadell, aquest nou servei voluntari 
està adreçat als arquitectes amb projectes que hagin de sotmetre’s a la concessió 
de llicència urbanística en aquest municipi. De fet, a finals de juliol es van iniciar 
els tràmits per visar a través del nou servei un primer projecte, corresponent a un 
habitatge unifamiliar.
El gran avantatge del Visat d’Idoneïtat-Sabadell és que permet escurçar 
considerablement el procés de tramitació de la llicència municipal d’edificació amb el 
consegüent estalvi de temps i costos. Així, el nou servei permet obtenir la llicència 
en un termini no superior a 55 dies hàbils des de la sol·licitud del servei al COAC, 
l’entrega documental i l’abonament corresponent d’un pagament a compte sobre el 

pressupost d’execució material.
El preu de la prestació del servei 
a Sabadell es fixa en el 0,89% del 
pressupost d’execució material, 
íntegrament a càrrec del promotor. 
L’Ajuntament de Sabadell aplica una 
bonificació en la taxa de llicència 
del 75%. L’arquitecte també té 
una bonificació del 75% dels drets 
d’intervenció del Visat per part del 
COAC.

La Fundación J. Valiente Pulido – ACPE (Acció Comunitària Protectora de 
l’Envelliment) convoca junt amb la Seu de l’Eixample la primera edició del ‘Premi 
ACPE. Una “casa” per a tota la vida’, per valorar els PFC presentats a les escoles 
d’arquitectura en el període 2006-2008.
L’objectiu d’aquesta convocatòria és sensibilitzar als arquitectes joves i a la 
societat en general sobre les característiques necessàries perquè els edificis d’ús 
residencial —hotels, residències per a gent gran, albergs, habitatges, etc.— siguin 
adequats “per a tota la vida”, fent incidència especial en l’accessibilitat i la supressió 
de barreres arquitectòniques. 
A través del premi també es vol fer difusió dels treballs dels arquitectes més joves 
recolzant, així, l’inici de l’activitat laboral. 
La inscripció i el lliurament de documentació es poden tramitar a la Seu de 

La sala d’exposicions de la Delegació es converteix, a partir del 19 de setembre, 
en un conjunt de sales d’estar que permeten observar alguns habitatges 
unifamiliars entre mitgeres construïts a Osona i la forma de vida dels seus 
ocupants. L’objectiu de la mostra és posar de manifest l’existència d’alternatives 
arquitectòniques a la tradicional casa de poble entre mitgeres.
Els projectes exposats s’expliquen des de dues òptiques: la dels seus 
arquitectes, per mitjà de documentació gràfica elaborada per ells mateixos, i la 
dels seus usuaris, a través dels seus testimonis —com han viscut el procés de 
gestació i construcció dels seus habitatges, com utilitzen els espais o com s’han 
adaptat a la nova llar— recollits en un reportatge de vídeo.

Entre paret i paret, unifamiliars entre mitgeres d’Osona: del 19 de setembre al 30 d’octubre a la 
sala d’exposicions de la Delegació 

editorial

Sota el lema El 25 de juny que-
dem a CASA, la Demarcació de 
Barcelona va organitzar la celebra-
ció patronal de 2008 convertint la 
Seu de Plaça Nova en el punt de 
trobada dels arquitectes catalans. 
Uns 700 assistents van gaudir de 
les activitats programades —com 
la projecció de pel·lícules i vàries 
exposicions— als diferents espais 
de l’edifici habilitats per l’ocasió: el 
rebedor (vestíbul i sala d’exposici-
ons), el menjador (sala Picasso), la 
sala d’estar (sala d’actes), el celler 
(espai antic bar) i a la terrassa (ter-
rassa de la 2a planta). 
Els més petits van poder fer d’ar-
quitectes realitzant construccions 
amb peces del Lego en el taller 
L’habitació de les joguines, que es 
va organitzar al vestíbul de l’edifici 
del c. Arcs. Com a espai addicional, 
la trobada es va estendre a l’Hotel 
Barcelona Catedral, a la terrassa del 
qual es va poder gaudir d’una actu-
ació de jazz.

presidència

La producció d’habitatges
cau un 71% al primer semestre del 2008

A la Demarcació de Barcelona, 
que representa un 52,8% del 
total d’habitatges projectats a 
Catalunya, els sis primers mesos 
d’enguany s’han projectat 7.572 
unitats, el que suposa un descens 
del 71% respecte del primer 
semestre de 2007. Al conjunt de 
tot Catalunya la baixada és molt 
similar, d’un 71,6%, amb 14.330 
habitatges projectats en el mateix 
període. 
L’Informe de l’Habitatge correspo-
nent al primer semestre de 2008 
constata que, tot i que la reforma 
ha descendit un 54,3%, aquesta 
baixada és menys pronunciada 
que la de l’obra nova (-72,4%) i, 
per tant, ha guanyat participació en 
la quota de producció d’habitatge 
(12,2% enfront del 7,72% del pri-
mer semestre de 2007).
Per comarques, Barcelonès i Vallès 
Occidental són les que han experi-
mentat una major producció d’ha-
bitatge. Les comarques que baixen 

No ens enganyem, la situació que estem travessant la majoria dels arquitectes 
és molt complicada i segurament ho serà durant força temps.
Des de fa un any estem patint una disminució molt important de la nostra base 
principal de treball —el visat d’habitatge s’ha reduït un 75% si comparem el 
primer semestre de 2008 amb el mateix període de 2006—. Alhora, encara 
estem acabant de digerir i adaptar-nos a tot el canvi normatiu que s’ha produït 
(CTE, ecoeficiència, Llei de societats professionals, Llei de contractes de l’Estat, 
etc.) i s’està produint (nova Instrucció del formigó estructural, nou Decret d’habi-
tabilitat...).
Tots aquests factors, sumats, fan que difícilment puguem abordar la situació des 
d’una posició de resistència. Segurament, no es tracta d’una crisi com algunes 
de les que ja hem viscut, sinó d’una reconversió forçada de la professió que ens 
ha de portar a adaptar-nos decididament al context econòmic i social del segle 
XXI. Cal que trobem formes d’exercici adaptades empresarialment, preservant 
els valors arquitectònics i professionals que caracteritzen l’arquitectura catalana.
La intensitat que ha adquirit aquesta reconversió professional —que sabíem in-
evitable— ens fa molt difícil el dia a dia. El Col·legi ha de ser un bon instrument 
per afrontar les dificultats de forma col·lectiva. Per això, des de la Demarcació 
de Barcelona i el COAC en el seu conjunt estem intentant acompanyar-vos en 
aquesta transformació professional sense precedents en tot allò que ens és 
possible:
— Completant el conjunt d’ajuts a la redacció de projectes (Memòries de base 

per al projecte bàsic i l’executiu, checklists pels plànols, plec de condicions, 
acord amb l’ITEC per oferir el programa TCQ Exprés,...)

— Redefinint i adaptant el programa acadèmic de l’Escola Sert a la nova rea-
litat, potenciant tant els cursos que milloren la capacitat de gestió enfront 
la crisi com, sobretot, les accions formatives orientades a la diversificació i 
inserció en nous àmbits de treball.

— Adaptant els barems orientatius i mòduls a la realitat (augmentant-los un 
35,6% en total en els darrers dos anys) per millorar la capacitat de negocia-
ció sobre la facturació.

— I intentant informar adequadament sobre la situació i els instruments i re-
cursos per superar-la, a través dels canals de comunicació habituals i amb 
jornades especials, com la propera sobre rehabilitació que tindrà lloc el 7 
d’octubre.

La Demarcació de Barcelona intenta donar un bon servei en tot allò que sigui 
possible en aquesta situació excepcional, revisant les prioritats i noves neces-
sitats. Per fer-ho, estem totalment oberts als vostres suggeriments per tal de 
poder dedicar els nostres recursos i esforç allà on siguin més útils.

Lluís Comerón
President de la Demarcació de Barcelona

També va tenir lloc l’acte solemne de 
distinció dels arquitectes que el 2008 
han sumat cinquanta anys de col-
legiació i es va agrair als que han fet 
alguna donació a l’Arxiu Històric en el 
darrer any. Alhora s’hi va formalitzar la 
benvinguda als arquitectes que s’han 
incorporat més recentment al Col·legi, 
amb adscripció a la Demarcació de 
Barcelona. 
La trobada va estar totalment patrocina-
da per Simon, YTONG, RZB Leuchten, 
Aula Temática, Asociación Nacional de 
Fabricantes de Morteros Industriales, i 
hi van col·laborar Oriol Balaguer, Cava 
Llopart, iGuzzini,  Munditubo, Vilars 
Rurals, EPSON, Caixa d’Arquitectes i 
l’Hotel Barcelona Catedral.

El proper 20 de novembre se 
celebrarà la Junta General de 
la Demarcació de Barcelona, 
la cinquena de la legislatura. 
Està previst començar amb 
l’aprovació de les actes de 
la Junta General Ordinària i 
Extraordinària, celebrades el 
passat 17 d’abril, seguir amb 
el nomenament del Síndic del 
Col·legiat de la Demarcació de 
Barcelona per a l’exercici 2009 
per passar després a l’Informe de 
Gestió de la Junta Directiva i a la 
presentació, lectura i aprovació 
-si s’escau- del Pressupost de 
la Demarcació per a l’any 2009. 
Així mateix, es comptarà amb un 
espai per fer propostes en relació 
a la professió i amb la participació 
dels portaveus dels grups de 
representants. 

La Junta General se celebrarà a la sala 
d’actes de la Seu de Plaça Nova, a les 15.30 
h en primera convocatòria, i a les 16 h en 
segona.

20 de novembre,
Junta General

Des del juny, els arquitectes que no es-
tiguin col·legiats tenen la possibilitat de 
gestionar aquest tràmit a través de l’Ofi-
cina Jove. Aquesta primera col·legiació 
és un servei de proximitat —en marxa 
també a les 3 delegacions de la Demar-
cació des d’abans de l’estiu— perquè 
els nous arquitectes puguin tramitar 
el seu ingrés al COAC, sense haver de 
desplaçar-se fins a la Seu de Plaça Nova. 
Per realitzar-la des de l’Oficina Jove, 
només cal demanar cita al telèfon 93 
306 78 60 o per e-mail a oficinajove@
coac.cat. En el moment de fer els trà-
mits, també s’informa i s’assessora 
al nou col·legiat sobre temes relatius 
a l’exercici professional. Com a com-
plement a aquest servei d’atenció 
personalitzada, des de l’Oficina Jove es 
comunicarà posteriorment el número de 
col·legiat.
La col·legiació és un tràmit indispensa-
ble per a l’exercici de la professió d’ar-
quitecte, ja que permet visar els projec-
tes i fer ús de tots els serveis col·legials.

Descarregueu-vos els impressos necessaris per 
col·legiar-vos a http://www.coac.net/Barcelona/
oficinajove/novetats.htm

Nou servei de 
col·legiació

El Govern d’Espanya ha aprovat 
—mitjançant Reial Decret 1247/2008, 
de 18 de juliol— la nova Instrucció 
de formigó estructural (EHE–08), que 
entrarà en vigor l’1 de desembre 
derogant l’actual EHE i també l’EFHE, 
Instrucció pel projecte i l’execució 
de forjats unidireccionals de formigó 
estructural realitzats amb elements 
prefabricats.  
La nova EHE–08 serà d’aplicació a 
tots els projectes encarregats —o 
amb ordre de redacció o estudi, en 
el cas de les Administracions Públi-
ques— a partir de l’1 de desembre 
de 2008. En el cas de projectes d’edi-
ficació encarregats abans de l’1 de 
desembre de 2008, es podrà aplicar 
l’EHE anterior (RD 2661/1998) sem-
pre que s’iniciïn les obres abans de 
l’1 de desembre de 2009.

Nova instrucció
del formigó 
estructural eHe-08

l’Eixample fins al 31 d’octubre de 2008. 
El veredicte es farà públic abans 
d’acabar l’any 2008 en un acte de 
lliurament de premis. Els treballs 
premiats seran objecte d’una publicació 
i una exposició a la Seu de l’Eixample.

Per a més informació podeu adreçar-vos a 
seueixample@coac.cat i al telèfon 935520220

A partir de setembre, l’Escola Sert 
renova la seva programació amb una 
oferta elaborada a partir de l’obser-
vació i anàlisi de les tendències del 
mercat laboral, adaptada a les noves 
necessitats professionals i nínxols 
de mercat i que posa l’accent en 
àmbits professionals perifèrics, per 
tal d’acompanyar l’arquitecte en la 
diversificació i ampliació dels encàr-
recs professionals.
La nova estructura formativa passa 
per tres eixos: el Pla d’Estudis, el 
Pla de Serveis i els Plans de Forma-
ció a mida (per l’administració públi-
ca i empreses del sector).

Programes de continuïtat i d’in-
tensificació
Dins el Pla d’Estudis, s’ofereixen els 
programes de continuïtat, cursos de 
formació contínua de durada mitjana 
agrupats en 5 àrees de coneixe-
ment: Edificació, Territori, Sostenibili-
tat, Gestió i Eines.
Ara, a més, s’hi incorporen els pro-

grames d’intensificació, que aporten un 
valor afegit al desenvolupament profes-
sional de l’arquitecte i un reconeixement 
en el mercat laboral a través de la intro-
ducció de l’avaluació final com a requisit 
per obtenir el certificat COAC acreditatiu 
d’aprofitament. Es tracta de cursos de 
llarga durada (al voltant de les 120 hores 
lectives), amb l’opció de cursar només 
els mòduls que interessin, que possibili-
ten l’especialització en una de les disci-
plines següents: Rehabilitació, Pràctica 
del planejament urbanístic, Direcció i 
coordinació d’empreses, Project mana-
gement.
La programació es pot consultar a la 
nova pàgina web, amb continguts més 
clars, i al nou catàleg de formació en 
paper, ara més lleuger i de producció 
més econòmica. 

Campus Professional
Una altra novetat és l’agrupació de les 
formacions de petit format, comple-
mentàries a la formació contínua, dins 
l’anomenat Pla de Serveis. També en 

activitats culturals

El 25 de setembre s’inaugura la 
mostra Phoenix. Arquitectura al 
Desert de Sonora. El desert com a 
client, comissariada per Eva Prats, 
Ricardo Flores i José Bernardi. 
Es tracta d’un recull fotogràfic de 
treballs realitzats per 13 despatxos 
d’arquitectura amb seu a la ciutat 
nord-americana de Phoenix. 
Aquesta és la primera mostra d’un 
nou format d’exposicions que, un 
cop l’any, té com a objectiu pre-
sentar la relació i l’intercanvi en 
l’àmbit arquitectònic entre la ciutat 
de Barcelona i altres ciutats del 
món, com és el cas de Phoenix. 
Es complementa amb un simposi, 
el 10 d’octubre, que servirà per 
establir un diàleg entre arquitectes 
d’ambdues ciutats a partir de 5 
qüestions que planteja la pràctica 
professional. 
Phoenix. Arquitectura al desert 
de Sonora es pot visitar fins l’11 
d’octubre a l’espai Picasso en el 
marc de la 5a Biennal Europea del 
Paisatge, certamen que enguany 
té als Estats Units com a país con-
vidat.
A continuació, el 16 d’octubre 
arriba l’exposició Club Med. Cap 
de Creus. Una intervenció en el 
paisatge dels anys seixanta, comis-
sariada per Silvia Musquera. Dins 
uns petits sacs de runa, la mostra 
ofereix una última mirada a la ciu-
tat de vacances que es va projectar 

a la dècada dels seixanta i que ja 
s’ha començat a enderrocar. 
Plànols de l’avantprojecte i fotogra-
fies de l’època i actuals, junt amb 
textos de Josep Pla i Salvador Dalí 
i dels arquitectes Pelai Martínez 
i Jean Weyler, mostren el procés 
de concepció del complex des del 
respecte al paisatge, el veritable 
protagonista del projecte.

Phoenix. Arquitectura al desert de Sonora.
El desert com a client: del 25 de setembre 
a l’11 d’octubre a l’eP.

Club Med. Cap de Creus. Una intervenció 
en el paisatge dels anys seixanta: del 16 
d’octubre a l’1 de novembre a l’eP.

Les exposicions Phoenix. 
Arquitectura al Desert de Sonora
i Club Med omplen l’eP

més són l’Anoia (-87%), el Bages 
(-84%), Garraf (-83%) i Maresme 
(-75%). A la ciutat de Barcelona, 
el descens és d’un 44,1%, amb 
1.675 habitatges projectats. En els 
mesos de juliol i agost, la caiguda 
en el nombre d’habitatges projec-
tats ha estat del 61% respecte el 
mateix període del 2007.

Mesures enfront la davallada
Lluís Comerón, president de la De-
marcació de Barcelona del COAC, 
va presentar aquestes dades el 2 
de juliol en roda de premsa, en el 
decurs de la qual va explicar que 
la caiguda, homogènia a totes les 
demarcacions catalanes, condueix 
a una situació de producció sem-
blant a la de principis dels anys 90, 
tenint en compte l’actual retrocés 
econòmic i l’assentament del sec-
tor (després de l’entrada en vigor 
del CTE).
En aquest sentit, les mesures 
adoptades per la Demarcació pas-

sen per acompanyar l’arquitecte 
en la millora de l’eficiència en la 
gestió diària del seu despatx pro-
fessional (amb noves eines com el 
TCQ Express) i potenciar la infor-
mació i formació professional, amb 
una Escola Sert que ha renovat el 
seu pla d’estudis i ampliat els seus 
serveis. És en aquest context que 
el proper 7 d’octubre s’ha orga-
nitzat a la seu de Plaça Nova una 
jornada dedicada a la rehabilitació, 
amb l’objectiu de donar a conèixer 
als col·legiats les oportunitats pro-
fessionals en aquest subsector. 

L’escola Sert reorganitza el seu pla 
d’estudis i amplia els serveis formatius

exercici professional

Des del juliol, l’Oficina 
Consultora Tècnica (OCT) 
inclou entre les seves tasques 
de recepció i atenció de les 
consultes professionals i 
sobre qüestions normatives, 
les referents al Codi Tècnic de 
l’Edificació (CTE) que fins a la 
data prestava l’Oficina del Codi 
Tècnic. 
L’Oficina del CTE es va crear 
el juliol del 2006 amb caràcter 
temporal per assessorar 
als col·legiats i resoldre les 
consultes tècniques sobre la 
nova reglamentació. Ara que 
el CTE ja ha esdevingut la 
referència normativa habitual, 
les consultes que genera 
tornen a l’OCT. Així mateix, 
es dóna per conclosa la sèrie 
de fitxes sobre el CTE que es 
venia publicant a l’AB des del 
novembre de 2006.

L’OCT assumeix
les consultes 
referents al CTe

forma part el Campus Professional, 
un nou servei concebut com a espai 
de relació entre empreses i entitats 
del sector i arquitectes amb l’objectiu 
d’impulsar la competitivitat, la pro-
ducció, l’eficiència i la innovació en 
diferents aspectes de la professió.
En el marc del Campus Professional, 
a l’octubre s’han iniciat les jornades 
tècniques gratuïtes per als arqui-
tectes i impartides per diferents 
empreses del sector. Així mateix, 
estan previstes altres activitats com 
projectes d’investigació i desenvo-
lupament quant a la innovació de 
processos i productes, accions de 
networking, exposicions, concursos, 
premis i beques. Tot plegat per tal 
que l’Escola Sert sigui, a través del 
Campus Professional, el punt de 
trobada entre els diferents agents del 
sector i esdevingui un pont entre el 
món professional i la indústria.

Podeu consultar l’oferta formativa de l’Escola 
Sert a la nova pàgina web www.coac.net/es-
colasert

 El 24 d’octubre se celebra el lliurament de guardons de la cinquena edició de 
la Biennal d’Arquitectura de les Comarques de l’Anoia, Bages, Berguedà i Osona 
(BACC), organitzada per les delegacions d’Osona i del Bages-Berguedà de la 
Demarcació de Barcelona del COAC.
Durant el sopar que tindrà lloc al complex cultural Món Sant Benet, es donaran 
a conèixer els guanyadors de la present edició, escollits entre les 33 obres 
seleccionades d’un total de 103 propostes presentades al certamen, que formaran 
part d’una publicació que es lliurarà als assistents. A més, es podrà visitar l’exposició 
de la 5a BACC, que el 3 de novembre iniciarà el seu recorregut itinerant a la sala 
d’exposicions de la Delegació del Bages-Berguedà per passar després a la Delegació 
d’Osona.

Lliurament de premis
de la 5a BACC
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Jordi Ludevid, degà del COAC, i Manuel 
Bustos, alcalde de Sabadell, en el moment 

de la signatura del conveni, acompanyats 
per Francesc Baltasar, Conseller de Medi 

Ambient i Habitatge de la Generalitat
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“Azulejos Vaticano”,
de l’arquitecte Joaquin 

Valiente Pulido
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La Seu de Plaça Nova, 
protagonista de la celebració patronal 2008Reconversió professional 

Nou visat d’idoneïtat-Sabadell 1a edició del Premi ACPe
Entre paret i paret, unifamiliars entre 
mitgeres d’Osona

Sabadell és el primer municipi català en el qual s’ha implantat el VisatCOACPlus, fruit 
del conveni signat el passat 28 de maig entre el COAC i l’Ajuntament de Sabadell. 
Sota el nom específic de Visat d’Idoneïtat-Sabadell, aquest nou servei voluntari 
està adreçat als arquitectes amb projectes que hagin de sotmetre’s a la concessió 
de llicència urbanística en aquest municipi. De fet, a finals de juliol es van iniciar 
els tràmits per visar a través del nou servei un primer projecte, corresponent a un 
habitatge unifamiliar.
El gran avantatge del Visat d’Idoneïtat-Sabadell és que permet escurçar 
considerablement el procés de tramitació de la llicència municipal d’edificació amb el 
consegüent estalvi de temps i costos. Així, el nou servei permet obtenir la llicència 
en un termini no superior a 55 dies hàbils des de la sol·licitud del servei al COAC, 
l’entrega documental i l’abonament corresponent d’un pagament a compte sobre el 

pressupost d’execució material.
El preu de la prestació del servei 
a Sabadell es fixa en el 0,89% del 
pressupost d’execució material, 
íntegrament a càrrec del promotor. 
L’Ajuntament de Sabadell aplica una 
bonificació en la taxa de llicència 
del 75%. L’arquitecte també té 
una bonificació del 75% dels drets 
d’intervenció del Visat per part del 
COAC.

La Fundación J. Valiente Pulido – ACPE (Acció Comunitària Protectora de 
l’Envelliment) convoca junt amb la Seu de l’Eixample la primera edició del ‘Premi 
ACPE. Una “casa” per a tota la vida’, per valorar els PFC presentats a les escoles 
d’arquitectura en el període 2006-2008.
L’objectiu d’aquesta convocatòria és sensibilitzar als arquitectes joves i a la 
societat en general sobre les característiques necessàries perquè els edificis d’ús 
residencial —hotels, residències per a gent gran, albergs, habitatges, etc.— siguin 
adequats “per a tota la vida”, fent incidència especial en l’accessibilitat i la supressió 
de barreres arquitectòniques. 
A través del premi també es vol fer difusió dels treballs dels arquitectes més joves 
recolzant, així, l’inici de l’activitat laboral. 
La inscripció i el lliurament de documentació es poden tramitar a la Seu de 

La sala d’exposicions de la Delegació es converteix, a partir del 19 de setembre, 
en un conjunt de sales d’estar que permeten observar alguns habitatges 
unifamiliars entre mitgeres construïts a Osona i la forma de vida dels seus 
ocupants. L’objectiu de la mostra és posar de manifest l’existència d’alternatives 
arquitectòniques a la tradicional casa de poble entre mitgeres.
Els projectes exposats s’expliquen des de dues òptiques: la dels seus 
arquitectes, per mitjà de documentació gràfica elaborada per ells mateixos, i la 
dels seus usuaris, a través dels seus testimonis —com han viscut el procés de 
gestació i construcció dels seus habitatges, com utilitzen els espais o com s’han 
adaptat a la nova llar— recollits en un reportatge de vídeo.

Entre paret i paret, unifamiliars entre mitgeres d’Osona: del 19 de setembre al 30 d’octubre a la 
sala d’exposicions de la Delegació 

editorial

Sota el lema El 25 de juny que-
dem a CASA, la Demarcació de 
Barcelona va organitzar la celebra-
ció patronal de 2008 convertint la 
Seu de Plaça Nova en el punt de 
trobada dels arquitectes catalans. 
Uns 700 assistents van gaudir de 
les activitats programades —com 
la projecció de pel·lícules i vàries 
exposicions— als diferents espais 
de l’edifici habilitats per l’ocasió: el 
rebedor (vestíbul i sala d’exposici-
ons), el menjador (sala Picasso), la 
sala d’estar (sala d’actes), el celler 
(espai antic bar) i a la terrassa (ter-
rassa de la 2a planta). 
Els més petits van poder fer d’ar-
quitectes realitzant construccions 
amb peces del Lego en el taller 
L’habitació de les joguines, que es 
va organitzar al vestíbul de l’edifici 
del c. Arcs. Com a espai addicional, 
la trobada es va estendre a l’Hotel 
Barcelona Catedral, a la terrassa del 
qual es va poder gaudir d’una actu-
ació de jazz.

presidència

La producció d’habitatges
cau un 71% al primer semestre del 2008

A la Demarcació de Barcelona, 
que representa un 52,8% del 
total d’habitatges projectats a 
Catalunya, els sis primers mesos 
d’enguany s’han projectat 7.572 
unitats, el que suposa un descens 
del 71% respecte del primer 
semestre de 2007. Al conjunt de 
tot Catalunya la baixada és molt 
similar, d’un 71,6%, amb 14.330 
habitatges projectats en el mateix 
període. 
L’Informe de l’Habitatge correspo-
nent al primer semestre de 2008 
constata que, tot i que la reforma 
ha descendit un 54,3%, aquesta 
baixada és menys pronunciada 
que la de l’obra nova (-72,4%) i, 
per tant, ha guanyat participació en 
la quota de producció d’habitatge 
(12,2% enfront del 7,72% del pri-
mer semestre de 2007).
Per comarques, Barcelonès i Vallès 
Occidental són les que han experi-
mentat una major producció d’ha-
bitatge. Les comarques que baixen 

No ens enganyem, la situació que estem travessant la majoria dels arquitectes 
és molt complicada i segurament ho serà durant força temps.
Des de fa un any estem patint una disminució molt important de la nostra base 
principal de treball —el visat d’habitatge s’ha reduït un 75% si comparem el 
primer semestre de 2008 amb el mateix període de 2006—. Alhora, encara 
estem acabant de digerir i adaptar-nos a tot el canvi normatiu que s’ha produït 
(CTE, ecoeficiència, Llei de societats professionals, Llei de contractes de l’Estat, 
etc.) i s’està produint (nova Instrucció del formigó estructural, nou Decret d’habi-
tabilitat...).
Tots aquests factors, sumats, fan que difícilment puguem abordar la situació des 
d’una posició de resistència. Segurament, no es tracta d’una crisi com algunes 
de les que ja hem viscut, sinó d’una reconversió forçada de la professió que ens 
ha de portar a adaptar-nos decididament al context econòmic i social del segle 
XXI. Cal que trobem formes d’exercici adaptades empresarialment, preservant 
els valors arquitectònics i professionals que caracteritzen l’arquitectura catalana.
La intensitat que ha adquirit aquesta reconversió professional —que sabíem in-
evitable— ens fa molt difícil el dia a dia. El Col·legi ha de ser un bon instrument 
per afrontar les dificultats de forma col·lectiva. Per això, des de la Demarcació 
de Barcelona i el COAC en el seu conjunt estem intentant acompanyar-vos en 
aquesta transformació professional sense precedents en tot allò que ens és 
possible:
— Completant el conjunt d’ajuts a la redacció de projectes (Memòries de base 

per al projecte bàsic i l’executiu, checklists pels plànols, plec de condicions, 
acord amb l’ITEC per oferir el programa TCQ Exprés,...)

— Redefinint i adaptant el programa acadèmic de l’Escola Sert a la nova rea-
litat, potenciant tant els cursos que milloren la capacitat de gestió enfront 
la crisi com, sobretot, les accions formatives orientades a la diversificació i 
inserció en nous àmbits de treball.

— Adaptant els barems orientatius i mòduls a la realitat (augmentant-los un 
35,6% en total en els darrers dos anys) per millorar la capacitat de negocia-
ció sobre la facturació.

— I intentant informar adequadament sobre la situació i els instruments i re-
cursos per superar-la, a través dels canals de comunicació habituals i amb 
jornades especials, com la propera sobre rehabilitació que tindrà lloc el 7 
d’octubre.

La Demarcació de Barcelona intenta donar un bon servei en tot allò que sigui 
possible en aquesta situació excepcional, revisant les prioritats i noves neces-
sitats. Per fer-ho, estem totalment oberts als vostres suggeriments per tal de 
poder dedicar els nostres recursos i esforç allà on siguin més útils.

Lluís Comerón
President de la Demarcació de Barcelona

També va tenir lloc l’acte solemne de 
distinció dels arquitectes que el 2008 
han sumat cinquanta anys de col-
legiació i es va agrair als que han fet 
alguna donació a l’Arxiu Històric en el 
darrer any. Alhora s’hi va formalitzar la 
benvinguda als arquitectes que s’han 
incorporat més recentment al Col·legi, 
amb adscripció a la Demarcació de 
Barcelona. 
La trobada va estar totalment patrocina-
da per Simon, YTONG, RZB Leuchten, 
Aula Temática, Asociación Nacional de 
Fabricantes de Morteros Industriales, i 
hi van col·laborar Oriol Balaguer, Cava 
Llopart, iGuzzini,  Munditubo, Vilars 
Rurals, EPSON, Caixa d’Arquitectes i 
l’Hotel Barcelona Catedral.

El proper 20 de novembre se 
celebrarà la Junta General de 
la Demarcació de Barcelona, 
la cinquena de la legislatura. 
Està previst començar amb 
l’aprovació de les actes de 
la Junta General Ordinària i 
Extraordinària, celebrades el 
passat 17 d’abril, seguir amb 
el nomenament del Síndic del 
Col·legiat de la Demarcació de 
Barcelona per a l’exercici 2009 
per passar després a l’Informe de 
Gestió de la Junta Directiva i a la 
presentació, lectura i aprovació 
-si s’escau- del Pressupost de 
la Demarcació per a l’any 2009. 
Així mateix, es comptarà amb un 
espai per fer propostes en relació 
a la professió i amb la participació 
dels portaveus dels grups de 
representants. 

La Junta General se celebrarà a la sala 
d’actes de la Seu de Plaça Nova, a les 15.30 
h en primera convocatòria, i a les 16 h en 
segona.

20 de novembre,
Junta General

Des del juny, els arquitectes que no es-
tiguin col·legiats tenen la possibilitat de 
gestionar aquest tràmit a través de l’Ofi-
cina Jove. Aquesta primera col·legiació 
és un servei de proximitat —en marxa 
també a les 3 delegacions de la Demar-
cació des d’abans de l’estiu— perquè 
els nous arquitectes puguin tramitar 
el seu ingrés al COAC, sense haver de 
desplaçar-se fins a la Seu de Plaça Nova. 
Per realitzar-la des de l’Oficina Jove, 
només cal demanar cita al telèfon 93 
306 78 60 o per e-mail a oficinajove@
coac.cat. En el moment de fer els trà-
mits, també s’informa i s’assessora 
al nou col·legiat sobre temes relatius 
a l’exercici professional. Com a com-
plement a aquest servei d’atenció 
personalitzada, des de l’Oficina Jove es 
comunicarà posteriorment el número de 
col·legiat.
La col·legiació és un tràmit indispensa-
ble per a l’exercici de la professió d’ar-
quitecte, ja que permet visar els projec-
tes i fer ús de tots els serveis col·legials.

Descarregueu-vos els impressos necessaris per 
col·legiar-vos a http://www.coac.net/Barcelona/
oficinajove/novetats.htm

Nou servei de 
col·legiació

El Govern d’Espanya ha aprovat 
—mitjançant Reial Decret 1247/2008, 
de 18 de juliol— la nova Instrucció 
de formigó estructural (EHE–08), que 
entrarà en vigor l’1 de desembre 
derogant l’actual EHE i també l’EFHE, 
Instrucció pel projecte i l’execució 
de forjats unidireccionals de formigó 
estructural realitzats amb elements 
prefabricats.  
La nova EHE–08 serà d’aplicació a 
tots els projectes encarregats —o 
amb ordre de redacció o estudi, en 
el cas de les Administracions Públi-
ques— a partir de l’1 de desembre 
de 2008. En el cas de projectes d’edi-
ficació encarregats abans de l’1 de 
desembre de 2008, es podrà aplicar 
l’EHE anterior (RD 2661/1998) sem-
pre que s’iniciïn les obres abans de 
l’1 de desembre de 2009.

Nova instrucció
del formigó 
estructural eHe-08

l’Eixample fins al 31 d’octubre de 2008. 
El veredicte es farà públic abans 
d’acabar l’any 2008 en un acte de 
lliurament de premis. Els treballs 
premiats seran objecte d’una publicació 
i una exposició a la Seu de l’Eixample.

Per a més informació podeu adreçar-vos a 
seueixample@coac.cat i al telèfon 935520220

A partir de setembre, l’Escola Sert 
renova la seva programació amb una 
oferta elaborada a partir de l’obser-
vació i anàlisi de les tendències del 
mercat laboral, adaptada a les noves 
necessitats professionals i nínxols 
de mercat i que posa l’accent en 
àmbits professionals perifèrics, per 
tal d’acompanyar l’arquitecte en la 
diversificació i ampliació dels encàr-
recs professionals.
La nova estructura formativa passa 
per tres eixos: el Pla d’Estudis, el 
Pla de Serveis i els Plans de Forma-
ció a mida (per l’administració públi-
ca i empreses del sector).

Programes de continuïtat i d’in-
tensificació
Dins el Pla d’Estudis, s’ofereixen els 
programes de continuïtat, cursos de 
formació contínua de durada mitjana 
agrupats en 5 àrees de coneixe-
ment: Edificació, Territori, Sostenibili-
tat, Gestió i Eines.
Ara, a més, s’hi incorporen els pro-

grames d’intensificació, que aporten un 
valor afegit al desenvolupament profes-
sional de l’arquitecte i un reconeixement 
en el mercat laboral a través de la intro-
ducció de l’avaluació final com a requisit 
per obtenir el certificat COAC acreditatiu 
d’aprofitament. Es tracta de cursos de 
llarga durada (al voltant de les 120 hores 
lectives), amb l’opció de cursar només 
els mòduls que interessin, que possibili-
ten l’especialització en una de les disci-
plines següents: Rehabilitació, Pràctica 
del planejament urbanístic, Direcció i 
coordinació d’empreses, Project mana-
gement.
La programació es pot consultar a la 
nova pàgina web, amb continguts més 
clars, i al nou catàleg de formació en 
paper, ara més lleuger i de producció 
més econòmica. 

Campus Professional
Una altra novetat és l’agrupació de les 
formacions de petit format, comple-
mentàries a la formació contínua, dins 
l’anomenat Pla de Serveis. També en 

activitats culturals

El 25 de setembre s’inaugura la 
mostra Phoenix. Arquitectura al 
Desert de Sonora. El desert com a 
client, comissariada per Eva Prats, 
Ricardo Flores i José Bernardi. 
Es tracta d’un recull fotogràfic de 
treballs realitzats per 13 despatxos 
d’arquitectura amb seu a la ciutat 
nord-americana de Phoenix. 
Aquesta és la primera mostra d’un 
nou format d’exposicions que, un 
cop l’any, té com a objectiu pre-
sentar la relació i l’intercanvi en 
l’àmbit arquitectònic entre la ciutat 
de Barcelona i altres ciutats del 
món, com és el cas de Phoenix. 
Es complementa amb un simposi, 
el 10 d’octubre, que servirà per 
establir un diàleg entre arquitectes 
d’ambdues ciutats a partir de 5 
qüestions que planteja la pràctica 
professional. 
Phoenix. Arquitectura al desert 
de Sonora es pot visitar fins l’11 
d’octubre a l’espai Picasso en el 
marc de la 5a Biennal Europea del 
Paisatge, certamen que enguany 
té als Estats Units com a país con-
vidat.
A continuació, el 16 d’octubre 
arriba l’exposició Club Med. Cap 
de Creus. Una intervenció en el 
paisatge dels anys seixanta, comis-
sariada per Silvia Musquera. Dins 
uns petits sacs de runa, la mostra 
ofereix una última mirada a la ciu-
tat de vacances que es va projectar 

a la dècada dels seixanta i que ja 
s’ha començat a enderrocar. 
Plànols de l’avantprojecte i fotogra-
fies de l’època i actuals, junt amb 
textos de Josep Pla i Salvador Dalí 
i dels arquitectes Pelai Martínez 
i Jean Weyler, mostren el procés 
de concepció del complex des del 
respecte al paisatge, el veritable 
protagonista del projecte.

Phoenix. Arquitectura al desert de Sonora.
El desert com a client: del 25 de setembre 
a l’11 d’octubre a l’eP.

Club Med. Cap de Creus. Una intervenció 
en el paisatge dels anys seixanta: del 16 
d’octubre a l’1 de novembre a l’eP.

Les exposicions Phoenix. 
Arquitectura al Desert de Sonora
i Club Med omplen l’eP

més són l’Anoia (-87%), el Bages 
(-84%), Garraf (-83%) i Maresme 
(-75%). A la ciutat de Barcelona, 
el descens és d’un 44,1%, amb 
1.675 habitatges projectats. En els 
mesos de juliol i agost, la caiguda 
en el nombre d’habitatges projec-
tats ha estat del 61% respecte el 
mateix període del 2007.

Mesures enfront la davallada
Lluís Comerón, president de la De-
marcació de Barcelona del COAC, 
va presentar aquestes dades el 2 
de juliol en roda de premsa, en el 
decurs de la qual va explicar que 
la caiguda, homogènia a totes les 
demarcacions catalanes, condueix 
a una situació de producció sem-
blant a la de principis dels anys 90, 
tenint en compte l’actual retrocés 
econòmic i l’assentament del sec-
tor (després de l’entrada en vigor 
del CTE).
En aquest sentit, les mesures 
adoptades per la Demarcació pas-

sen per acompanyar l’arquitecte 
en la millora de l’eficiència en la 
gestió diària del seu despatx pro-
fessional (amb noves eines com el 
TCQ Express) i potenciar la infor-
mació i formació professional, amb 
una Escola Sert que ha renovat el 
seu pla d’estudis i ampliat els seus 
serveis. És en aquest context que 
el proper 7 d’octubre s’ha orga-
nitzat a la seu de Plaça Nova una 
jornada dedicada a la rehabilitació, 
amb l’objectiu de donar a conèixer 
als col·legiats les oportunitats pro-
fessionals en aquest subsector. 

L’escola Sert reorganitza el seu pla 
d’estudis i amplia els serveis formatius

exercici professional

Des del juliol, l’Oficina 
Consultora Tècnica (OCT) 
inclou entre les seves tasques 
de recepció i atenció de les 
consultes professionals i 
sobre qüestions normatives, 
les referents al Codi Tècnic de 
l’Edificació (CTE) que fins a la 
data prestava l’Oficina del Codi 
Tècnic. 
L’Oficina del CTE es va crear 
el juliol del 2006 amb caràcter 
temporal per assessorar 
als col·legiats i resoldre les 
consultes tècniques sobre la 
nova reglamentació. Ara que 
el CTE ja ha esdevingut la 
referència normativa habitual, 
les consultes que genera 
tornen a l’OCT. Així mateix, 
es dóna per conclosa la sèrie 
de fitxes sobre el CTE que es 
venia publicant a l’AB des del 
novembre de 2006.

L’OCT assumeix
les consultes 
referents al CTe

forma part el Campus Professional, 
un nou servei concebut com a espai 
de relació entre empreses i entitats 
del sector i arquitectes amb l’objectiu 
d’impulsar la competitivitat, la pro-
ducció, l’eficiència i la innovació en 
diferents aspectes de la professió.
En el marc del Campus Professional, 
a l’octubre s’han iniciat les jornades 
tècniques gratuïtes per als arqui-
tectes i impartides per diferents 
empreses del sector. Així mateix, 
estan previstes altres activitats com 
projectes d’investigació i desenvo-
lupament quant a la innovació de 
processos i productes, accions de 
networking, exposicions, concursos, 
premis i beques. Tot plegat per tal 
que l’Escola Sert sigui, a través del 
Campus Professional, el punt de 
trobada entre els diferents agents del 
sector i esdevingui un pont entre el 
món professional i la indústria.

Podeu consultar l’oferta formativa de l’Escola 
Sert a la nova pàgina web www.coac.net/es-
colasert

 El 24 d’octubre se celebra el lliurament de guardons de la cinquena edició de 
la Biennal d’Arquitectura de les Comarques de l’Anoia, Bages, Berguedà i Osona 
(BACC), organitzada per les delegacions d’Osona i del Bages-Berguedà de la 
Demarcació de Barcelona del COAC.
Durant el sopar que tindrà lloc al complex cultural Món Sant Benet, es donaran 
a conèixer els guanyadors de la present edició, escollits entre les 33 obres 
seleccionades d’un total de 103 propostes presentades al certamen, que formaran 
part d’una publicació que es lliurarà als assistents. A més, es podrà visitar l’exposició 
de la 5a BACC, que el 3 de novembre iniciarà el seu recorregut itinerant a la sala 
d’exposicions de la Delegació del Bages-Berguedà per passar després a la Delegació 
d’Osona.

Lliurament de premis
de la 5a BACC
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Jordi Ludevid, degà del COAC, i Manuel 
Bustos, alcalde de Sabadell, en el moment 

de la signatura del conveni, acompanyats 
per Francesc Baltasar, Conseller de Medi 

Ambient i Habitatge de la Generalitat
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“Azulejos Vaticano”,
de l’arquitecte Joaquin 

Valiente Pulido
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